
ZPRAVODAJ SVAZU ČESKÝCH FILATELISTŮ Číslo 1/2023

Vážené kolegyně a kolegové, členové Svazu českých filatelistů,
máte v rukách první letošní číslo Informací SČF. Využívám proto tuto příležitost a rád bych

Vám popřál příjemný a ničím nerušený rok 2023. Hlavně pak zdraví, neboť bez něj člověk
většinou nemá ani chuť věnovat se svým zálibám, v našem případě tedy filatelii. 

Na rozdíl od loňska neočekáváme letos u nás žádnou velkou filatelistickou výstavu nad-
národního charakteru, jakou byla Evropská výstava LIBEREC 2022. Zatím je připravována jen
menší výstava mládežnických exponátů MLADÉ BRNO 2023 s mezinárodní účastí (květen).
Bylo by dobré, aby kluby, které mají ve svých řadách mladé filatelisty, je motivovaly k náv-
štěvě této výstavy. 

I když letos není plánována žádná velká filatelistická akce, není před námi rok bez jakékoli práce či činnosti.
Naopak, volný čas by měl být využit k tomu, aby kluby a odborné společnosti aktivizovaly svoji činnost. Slovo
vlastní bych rád zdůraznil. Pokud by činnost i nadále spočívala jen ve vydávání novinek, nemůžeme se divit,
že nepřibývají noví členové, že řada členů znuděně kluby opouští, že o klubech filatelistů v daném místě mnohdy
veřejnost ani neví, atd. Kluby mají například výročí svého založení, ale připomínají to alespoň malou propagační
výstavkou? Je třeba spolupracovat s kulturními odbory a referenty radnic, aby se kluby a jejich akce dostaly na-
příklad do seznamů oficiálních místních akcí, atp. 

Uvítal bych, kdyby se alespoň trochu zlepšila komunikace klubů ve směru k sekretariátu SČF. Stále je řada
klubů, které ani po pěti letech nejsou schopny předat sekretariátu seznam svých členů. A pokud jej předají, tak
bez základních identifikačních údajů (adresa bydliště, spojení). Přitom stačí opsat údaje z členských legitimací
či přihlášek do SČF. Při vyplňování údajů ke kdejakým „klientským kartám“ v obchodech zájemci sdělují vše, i
datum narození, bydliště, telefon, e-mail, někdy i konfekční velikost. Ale když se mají předat základní informace
zájmové organizaci, ve které jsem členem, je to mnohdy problém. 

Na závěr bych rád poděkoval těm funkcionářům a členům jednotlivých klubů a společností, kteří v minulém
roce přispěli aktivní prací k tomu, že náš společný koníček prosperoval a přinášel nám radost.                 

Julius Cacka, předseda SČF
Vážení přátelé a kolegové,

hlavní filatelistickou akcí letošního roku, pořádanou v rámci SČF, bude Celostátní
filatelistická výstava mládeže s mezinárodní účastí MLADÉ BRNO 2023. Její pořádání za-
jišťuje KF 06 – 22 Alfonse Muchy a původně byla plánována ke dvěma brněnským jubileím: ke
100. výročí První mezinárodní výstavy poštovních známek, konané v brněnském Domě
umělců na dnešním Malinovského náměstí od 5. do 15. srpna 1923, pod záštitou prezidenta
Masaryka, a ke 100. výročí založení KF 06-22. Z iniciativy předsedy organizačního výboru
Zdeňka Okáče je výstava zaměřena na mládež. Toto odvážné rozhodnutí v době, kdy na
mnohých výstavách vyššího typu není třída mládeže vypisována, bylo s pochopením přijato
činorodým výstavním výborem. Jeho členové i jejich dobrovolní spolupracovníci tvoří „zlatý

fond“ dnešní brněnské filatelie. V moravské metropoli se výchově mladých filatelistů v minulosti vždy dařilo. 
Výstavní bulletin uvádí, že výstava je koncipována jako soutěžní, podle výstavního řádu SČF jako dvoustupňová.

Cílem je umožnit mladým filatelistům vystavit své exponáty, srovnat jejich úroveň s exponáty mladých filatelistů z
okolních zemí a získat vyšší kvalifikaci. Očekávána je účast mladých vystavovatelů z ČR, SR, Maďarska, Rakous -
ka a Polska. Výstava je tedy otevřena i prvovystavovatelům. Konat se bude v Křížové chodbě Nové radnice v Brně,
vstup je plánován z průjezdu Nové radnice na Dominikánském náměstí 1. Otevřena bude od úterý 2. do pondělí
8. května, pro veřejnost denně od 9 do 17 hodin. Slavnostní zahájení pro pozvané hosty proběhne 1. května. K
výstavě budou připraveny pamětní listy a další filatelistické materiály. V bezprostřední blízkosti výstavy, v OC Velký



Vážení přátelé filatelisté,
oznamuji vám ukončení své mnohaleté pracovní

činnosti v sekretariátu SČF. Děkuji všem, s nimiž jsem
byla v kontaktu, za vždy dobrou a přátelskou spolupráci.

Na stejně dobrou spolupráci s vámi se těší nová pra -
covnice sekretariátu paní Jarmila Dostálová.

Srdečně vás všechny zdravím a přeji pevné zdraví i
radost z naší krásné záliby - filatelie.

Naděžda Hanzlová
Email na sekretariát SČF zůstává jako dosud:

sekretariat@informace-scf.cz
Email na paní Jarmilu Dostálovou: csf-praha@post.cz
Ruší se adresa: en23@seznam.cz

Změna v sekretariátu SČF

Špalíček, se nachází pobočka České pošty a v okolních ulicích zájemci najdou tři prodejny filatelistických ob-
chodníků. V přilehlých prostorách výstavy proběhnou doprovodné akce, počítáno je i s prezentací nových českých
známek. Součástí této komplexní filatelistické akce bude i 51. národní kolo Filatelistické olympiády mládeže, které
se uskuteční ve dnech 5. a 6. května 2023. 

Vážení přátelé, nový kalendářní rok je vhodnou příležitostí k ohlédnutí a rekapitulaci. Otázku práce s filatelistickou
mládeží jsme se v loňském roce v INFORMACÍCH SČF snažili dávat na přední místo, vždyť jde o naše nástupce a
pokračovatele. Náš zpravodaj dává prostor každému klubu, odborné společnosti, každé komisi i jednotlivci, po-
dělit se o své zkušenosti. Napsat, co se v průběhu roku podařilo, s čím se potýkal, co udělal a jak to udělal. Ro-
zumí se ve prospěch české filatelie i ve prospěch vlastního odborného růstu. Vždyť úspěch celku se skládá z úspě-
chů jednotlivců. Z aktivity klubů, vystavovatelů, popularizátorů filatelie, badatelů, poštovních historiků, jurymanů a
funkcionářů všech stupňů. Všichni tvoříme českou filatelii. Bez pevného zakotvení ve Svazu českých filatelistů by
nemohli být ani naši reprezentanti ve strukturách FIP a FEPA. Tuto samozřejmou věc je dobré občas připomenout.
O dobré zkušenosti je třeba se podělit. V tom máme ještě velké rezervy. Uděláme zajímavé věci, ale využijeme je
dostatečně  k další propagaci našeho hobby? Ptáme se po každé filatelistické akci, zda přinesla nové zájemce o
filatelii? Napište nám o tom! Josef Šolc, šéfredaktor INFORMACÍ SČF

Oznámení změny na sekretariátu: 
zleva: Jarmila dostálová, Naděžda Hanzlová, Julius Cacka.
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Zápis ze zasedání P-SČF konaného dne 25. 2. 2023,
v Domě Filatelie, Klimentská 6, Praha 1

Přítomni: Beneš F., Cacka, Fencl, Helm, Chudoba,
Kraus, Münzberger, Svoboda, Šolc

Omluveni: Musil, Okáč
Za RK přítomni: Beneš V., Schindler
Program:
1) Zahájení
2) Volba návrhové komise a ověřovatele zápisu
3) Kontrola plnění úkolů z jednání P-SČF ze dne

1.10.2022 a splnění plánu práce za rok 2022
4) Plán práce členů P-SČF na rok 2023
5) Informace o výsledku plnění rozpočtu za rok 2022

a návrh rozpočtu na rok 2023
6) Informace o stavu příprav výstavy Mladé Brno 2023
7) Představení návrhu koncepce mládežnické filatelie
8) Návrhy na ocenění FEPA
9) Různé
Jednání bylo zahájeno v 9,30 hodin, řídil jej J. Cacka.
P-SČF zvolilo:
1) zapisovatele: Münzberger, Beneš F.;
2) ověřovatele zápisu: Svoboda.

USNESENÍ
P-SČF schválilo:
1) Zapsání N. Hanzlové do Čestné knihy SČF jako

poděkování za dlouholetou obětavou činnost v
rámci SČF a jeho KF 00-1 a za práci v sekretariátu
SČF.

2) Informaci o plnění rozpočtu SČF za rok 2022 a
rozpočet SČF na rok 2023.

3) Návrh na ocenění medailí FEPA za mimořádnou
filatelistickou studii a výzkum V. Münzbergera a O.
Špreňara, autorů Monografie č. 24 Perfiny z území
Československa (publikace včetně anglického
překladu textové části byla oceněna 88 body a
velkou pozlacenou medailí na Evropské výstavě
LIBEREC 2022).

4) Návrh na udělení certifikátu o ocenění (Certificate
of appreciation) společnosti Filatelie, sro. (společ -

nost není členem SČF) za vydávání časopisu
Filatelie, který propaguje filatelii a je určen širší
fila te listické veřejnosti. 

5) Návrh na udělení svazových vyznamenání podle
přiloženého seznamu.

6) M. Musila jako národního komisaře na výstavu
EFIRO 2024 v Bukurešti.

P-SČF vzalo na vědomí:
1) Dohodu, že archiv SČF bude uložen do Národního

archivu ČR.
2) Písemnou informaci Z. Okáče o přípravě výstavy

Mladé Brno 2023.
P-SČF uložilo:
1) Členům P-SČF, kteří dosud neposlali návrh svého

plánu práce na letošní rok, aby tak učinili
nejpozději do 12.3.2023.

2) B. Helmovi kontaktovat národní svazy Německa,
Polska a Slovenska s žádostí o zajištění účasti
mládežnických exponátů svých zemí na výstavě
Mladé Brno 2023.

3) B. Helmovi dohodnout s OV výstavy Mladé Brno
2023 zorganizování dětského koutku, v němž by
byly k dispozici levné a běžně dostupné známky,
s nimiž by se děti mohly seznámit a hrát si s nimi.

4) Z. Okáčovi spojit se s předsedou slovenské Ko -
mise mládeže ZSF J. Šajgalíkem s cílem výměny
zkušeností na téma práce s mládeží.

5) M. Musilovi a J. Chudobovi do konce března 2023
vyjasnit otázku práv k webovým stránkám SČF a
předložit návrh jejich modernizace.

6) J. Cackovi podepsat s Autoklubem ČR novou ná-
jemní smlouvu pro sekretariát SČF.

Jednotlivé body byly schváleny vždy v závěru jejich
projednání, a to jednomyslně aklamací.

Jednání bylo ukončeno ve 13 hod.
Zapsali: Münzberger a F. Beneš
Ověřil: Svoboda

P-SČF na základě návrhů z klubů udělilo vyzname -
nání následujícím členům SČF za jejich příkladnou
práci a přínos pro českou organizovanou filatelii
Na návrh KF 00-42 Praha P-SČF uděluje
Děkovný dopis předsedy SČF Prof. Ing. Zdeňku

Janoutovi - jmenovaný byl do r. 2022 dlouholetým
aktivním předsedou klubu, je propagátorem náměto -
vé filatelie doma i v zahraničí, jeho exponáty jsou vy-
staveny i na Exponetu; v minulosti mu bylo uděleno
Čestné uznání za Zásluhy o rozvoj filatelie.

Na návrh KF 00-15 – Praha, pobočného spolku SČF,
P-SČF uděluje,

Čestné uznání za zásluhy o rozvoj filatelie, Janu
Všetečkovi, spoluautoru webové databáze příle ži -
tostných razítek a nálepek APOST special.kf0015.cz,
jmenovaný je dlouholetým obětavým správcem
novinkové služby a hospodářem klubu.

Vyznamenání udělená předsednictvem SČF
ČU SČF I. stupně Jiřímu Maierovi, dlouholetému

členu klubu ve funkci pokladníka, iniciativnímu spo -
lupracovníku při klubových akcích a neúnavné mu
propagátoru filatelie;
Jiřímu Marko, předsedovi klubu a webmasterovi,
který již v r. 2013 založil a spravuje klubové inter -
netové stránky (za 10let téměř 428.000 přístupů) a
webové databáze; jako předseda klubu přispívá vý-
razně k rozvoji sběratelství.

ČU SČF II. stupně Ing. Pavlu Jechovi, dlouholetému
členu klubu, výrazně se angažuje v oblasti poštovní
historie a celin SČF a sbírání a studia výplatních oti-
sků a provizorních R-nálepek.

ČU SČF III. stupně, Ing. Tomášovi Šilhánovi, dlouho -
letému členu SČF, významnému badateli, sběrateli,
lektorovi a publicistovi (výplatní stroje, letecká pošta
a další oblasti filatelie a poštovní historie)

Všem oceněným gratulujeme. Zapsala: N. Hanzlová
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100. výročí Klubu filatelistů ve Vysokém Mýtě

Vysokomýtský klub filatelistů je
jedním z nejstarších a nepřetržitě
působících zájmových kroužků ve
městě – byl založen už v roce 1922!
U příležitosti nedávného 100. výročí
založení se sluší připomenout
alespoň několik údajů. 

Klub založilo devět sběratelů, kteří
se sešli ve vedlejší místnosti hostince

U černého orla. Předsedou byl zvolen pan Staněk.
Ručně psaný zápis je součástí klubové kroniky, která
je nyní uložena ve vysokomýtském muzeu. V roce
1937 uspořádal klub první výstavu známek a v roce ná-
sledujícím měl už 39 členů. 

V roce 1945 vzrostl počet členů na 110. Od roku 1949
se filatelisté scházeli v hotelu Slávie. Poválečné poměry
znamenaly novou organizaci a klub se po téměř 30
letech přeměnil na zájmový kroužek. Ten v roce 1952
sdružoval 104 sběratelů. Od roku 1954 se stal jedním ze
zájmových kroužků Závodního klubu Karosa. O dva
roky později uspořádal klub další výstavu. V roce 1962
slavilo město 700. výročí založení a v rámci oslav byla
uspořádána III. okresní výstava poštovních známek. V
tomto roce mezi vysokomýtské filatelisty zavítal pre-
zident Světové filatelistické federace FIP pan Berthelot
a zapsal se do knihy zápisů ze schůzí. 

V roce 1965 započala nová kapitola organizované
filatelie v Československu – byl ustaven Svaz česko-
slovenských filatelistů, ve zkratce SČSF. V jeho rámci
bylo vysokomýtskému klubu přiděleno registrační číslo
05-11, počet členů v té době činil 32. Pro klub byl vý-
znamný rok 1985, ve kterém uspořádal Národní vý-
stavu mladých filatelistů v sálu hotelu Slavoj.

Ve spolupráci s místním muzeem se v roce 2001
uskutečnila výstava ke 105. výročí vzniku státní pošty,
a rok poté propagační výstava ze sbírek členů klubu.
Spolupráce s muzeem vyústila v uspořádání výstavy
Aerospace 2004. Představila exponáty zaměřené na
letectví a kosmonautiku, od nás i ze zahraničí. Na rok
2011 připravil klub 1. česko-slovenskou národní výsta -
vu. Tím byla započata tradice výstav, která ve dvou -
letém cyklu trvá dodnes.

Členy klubu byla v minulosti a je i v současnosti
řada vystavovatelů, kteří výsledky svého sběratelského
nadšení představili na mnoha výstavách domácích i za-

hraničních a reprezentovali tak dobré jméno klubu i
města. V době nedávné početný klub má v současné
době pouze tři členy, kteří se snaží alespoň udržet
jeho existenci. Zdá se totiž, že filatelie – alespoň tedy
ta v tradiční podobě - je, bohužel, málo atraktivní, málo
akční zábava a na rodíl od údobí přechozích ne-
přitahuje pozornost mládeže.

Navzdory tomu, členové KF oslavili toto kulaté
jubileum velmi pěknými úspěchy dosaženými na
soutěžních výstavách. Václav Šraut vystavil svůj expo -
nát Albánie 1913-1945 na evropské výstavě v Liberci,
která představovala nejvýznamnější filatelistic kou akci
roku 2022 u nás, a získal na ní pozlacenou medaili. Petr
Fencl na světové výstavě konané v Kapském Městě v
Jižní Africe obdržel pozlacenou medaili za exponát
věnovaný první kosmonautce světa a další pozlacenou
za exponát popisující dobývání Měsíce, vystavený v
německém Budyšíně. 

Kulaté výročí založení klubu připomněli filatelisté i
objednáním příležitostné nálepky na doporučené zá-
silky u České pošty. Nálepka, vydaná v počtu 480
kusů, obsahuje text: 100. výročí klubu filatelistů a 120.
výročí založení SK. Snad jsme tak potěšili také sběra -
tele sportovní (fotbalové) tematiky. Nálepka byla po-
užívána od 17. října loňského roku a jako perličku na
závěr uvedu, že Česká pošta tento druh nálepky k 31.
12. 2022 zrušila.

Budeme nadšeni, pokud vás tento článek inspiruje
k oprášení sbírky známek, a rádi se s vámi setkáme na
našich nepravidelných setkáních.

Petr Fencl, předseda KF 05-11
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Vydařená svitavská burza

Osmdesáté narozeniny Josefa Běloubka a 20 let Ročenky SČF

Je už tak trochu tradicí, že čas od času můžeme
slyšet a číst o nedobré perspektivě filatelie, o stárnutí
členské základny a různých potížích našich klubů.
Navzdory tomuto lze nalézt kluby, které si s nelehkou
rea litou dokáží poradit. Patří k nim KF 05-78 ve
Svitavách.

bylo zřejmé, že se obchody opravdu hýbaly. Tedy, byl to
takový svitavský balzám... Ostatně, přijeďte se pře-
svědčit také, další burza proběhne 8. října a dobrá do-
pravní dostupnost Svitav k návštěvě přímo vybízí.
PS: Neodolal jsem, a jako tematický sběratel jsem si
jen tak pro (ne)radost koupil také jednu obálku s „pro-
vokativním“ razítkem, které je jako stvořené do dnešní
doby. Samozřejmě ho ponechávám bez komentáře –
nebo máte jinou obálku?

Petr Fencl, místopředseda SČF

V neděli 12. března se uskutečnila jarní burza filatelie
a sběratelství v sále Fabrika. Delší dobu jsem na
filatelistické burze nebyl, proto jsem se rozhodl ji nav-
štívit. A udělal jsem moc dobře, protože jsem strávil
velmi příjemné dopoledne ve společnosti pozitivně
naladěných sběratelů. Všechny stolky v sále byly
obsazeny a kupujících bylo také hodně. Z živého ruchu

Poznámka redakce: Ne zcela aktuální, ale časově
ještě lépe „zařaditelný“, je dopis z 31. května 1953
odeslaný v neděli krátce po vyhlášení měnové reformy
se strojovým razítkem s textem „Státní spořitelny /
zlepšená peněžní služba / pracujícím“.

15. dubna oslavil významné život -
ní jubileum - 80. narozeniny - celo -
životní filatelista, obětavý funkcio -
nář SČF a přítel časopisu Filatelie
(má velkou zásluhu o to, že do-
dnes vychází). I mnozí z těch, kdo
se s ním neměli možnost setkat
osobně, znají jeho skvělou knížku
Ročenka Svazu českých filatelistů,
pro kte rou léta shromažďoval
písemné i obrazové podklady a

jejíž rukopis dokončil před rovnými dvaceti lety, tedy v roce
2003, a která pak vyšla v roce následujícím.

I kdyby na půdě SČSF a SČF nevykonal nic dalšího (a při-
tom vykonal!), tahle knížka mu zajistila trvalé místo mezi vý-
znamnými filatelisty. Jde totiž o vyčer pávající přehled svazo -
vých aktivit, prezentaci jednot livých klubů a odborných
společností, zachycení těch, kdo se na činnosti svazu od jeho
vzniku nejvíc podíleli.

Josef Běloubek je důkazem, že věk je hlavně číslo - přes údaj
uvedený v titulku (80) je stále předsedou klubu filatelistů KF
04-14 v Litoměřicích, kterému i zdarma poskytuje zázemí k
činnosti, a vykonává i občanské povolání - je auditorem. 

Mimo známek má rád knížky Jaroslava Foglara, které sbírá
ve všech jejich vydáních, což na něm zanechalo stopy - celý
život se chová jako skaut. V mladším věku se aktivně věnoval
veslování, které neopustil dodnes, kdy alespoň zachycuje
historii tohoto sportu (podobně jako historii SČF v Ročence).

Drahý pane inženýre, blahopřejeme - a hodně zdraví!

Obálka Ročenky zachycuje areál bývalého kláštera
v Holečkově ulici na pražském Smíchově, kde
tehdy sídlil sekretariát SČF. Bylo by hezké, kdyby se
našel autor, který by na Ročenku navázal.
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Výstava na druhém konci světa

Poslední z přesunutých výstav FIP z minulých let na
rok 2022 z důvodu Covidu-19 byla mezinárodní filate -
listická výstava Cape Town 2022. Konala se v Jihoafric -
ké republice, v Kapském městě, ve dnech 8. až 12. lis -
to pa du 2022. V místním kongresovém centru proběhly
dokonce dvě výstavy – vedle té pod patronátem FIP byla
souběžně organizována i národní výstava JAR, která
však měla svou jury, komisaře a pracovní prostory.

Na výstavě FIP byl SČF zastoupen šesti exponáty – F.
Dusbábka, P. Fencla, J. Chudoby, N. Kirke, J. Krause a
M. Musila, národním komisařem byl V. Vaníček. Členem
jury pro třídu tradiční filatelie a pro třídu filatelistické lite -
ra tury byl J. Sedlák, který v průběhu výstavy absolvoval
řízení na vedoucího týmu jury a úspěšnou zkouškou na
závěr se kvalifikoval do seznamu FIP pro tuto činnost na
příštích výstavách. 

Organizační zabezpečení
Výstava do značné míry kopírovala anglický koncept

posledních let, kdy je při zahájení vystavena pouze
polovina exponátů, které jsou po 2 – 3 dnech demon -
továny a nahrazeny druhou polovinou. Pořadatel tak šet -
ří náklady na pořízení či nájem poloviny výstavních rámů
a náklady na pronájem poloviny podlahové plochy a
související služby. Bohužel, tato úprava není příjemná
pro návštěvníky, kteří, pokud si chtějí prohlédnout
všechny exponáty, musejí přijít na výstavu nejméně dva-
krát. Přitom, pokud přijdou v prvním nebo druhém dni
konkrétní poloviny, na rámech ještě nejsou uvedena
hodnocení. Ta, v případě Kapského města, byla na
rámech zveřejněna vždy až v závěrečné polovině po-
sledního dne vystavení, a tak návštěvníci a vystavo va -
telé, kteří by si chtěli výstavu plnohodnotně užít, tam
museli strávit několik dní.

Tento systém je náročný i pro národní komisaře a vý-
stavní jury. V Kapském městě komisaři montovali a
demontovali všechny „své“ exponáty pro obě poloviny
osobně. To vyžadovalo jistou šikovnost a pochopení
systému tamních výstavních rámů a značné fyzické i
organizační nasazení včetně povinností týkající se předá -
vání, přebírání a úschovy exponátů. Podobně jako v pří-
padě jury tak bylo málo času na vlastní výstavu. Vý-
jimkou nebyl ani poslední den, na který byly směrovány
pohovory jury s vystavovateli, odborné semináře a
schůze komisí.

Společenské aktivity
Organizace výstavy byla vedena přísně ekonomicky.

Zahajovací ceremoniál i udílení závěrečných cen se
konalo v prostorách kongresového centra v prostoru vý-
stavy a náplní byla zejména propagace JAR a na-
plňování motta výstavy Cesty k demokracii. Předpo-
slední den výstavy nebylo pořádáno ani tradiční
palmáre. To bylo nahrazeno krátkým občerstvením ve -
sto je a následnými projevy a předáváním Grand Prix a
velkých zlatých medailí přítomným vystavovatelům. 

Hodnocení české účasti
Nás může těšit skutečnost, že české exponáty se

mezi ostatními, zahrnujícími celkem více než 2.000 vý-
stavních rámů, rozhodně neztratily. 

Exponát N. Kirke „Vývoj odchozí zahraniční pošty
orazítkované v New Yorku 1845-78“ obdržel 96 bodů

a velkou zlatou medaili s cenou. Známý exponát P.
Fencla Gagarin v sukni získal sympatických 83 bodů a
pozla cenou medaili. Jednorá mové exponáty byly hod -
noceny následovně: Pošta československá F. Dusbáb -
ka (88), Dr. Václav Vojtěch – první Čech v Antarktidě J.
Krause (86), Československo – Rytiny K. Seizingera a
B. Heinze J. Chudoby (82) a Rakouské novinové kolky
(1853-99) M. Musila (75). Přestože jednorámovým
exponátů podle pravidel FIP nenáleží výstavní medaile,
organizační výbor rozhodl o přidělení jednotných
(pamětních) medailí i těmto exponátům.

Vít Vaníček, národní komisař

Jubilejních sto let v Klatovech

Nový kroužek mladých filatelistů

Loni 2. října uplynulo přesně 100 let od založení
druhého klubu filatelistů v jihozápadních Čechách (prv-
ním byla Plzeň), a to v Klatovech. Jubileum bylo samo-
zřejmě náležitě připomenuto a oslaveno. Součástí
oslav byla výroční členská schůze, která zvolila nové
vedení klubu: předseda Bedřich Helm, místopředseda
Ivan Hanák a správce kolování pan Schánilec. K výročí
klub připravil příležitostnou obálku a bylo používáno
příležitostné razítko. Při schůzi kromě volby předsed -
nictva a občerstvení byly předneseny dvě přednášky.
První o klatovských razítkách panem Hanákem, druhá
formou obrazového povídání o aerofilatelii B. Helma. Je
zajímavé, že počet zakládajících členů byl před sto lety
15 filatelistů, a prakticky téměř identický stav je i dnes,
kdy jich klub sdružuje 16. Bedřich Helm

V úterý 11.4.2023 jsem se jako zástupce klubu
filatelistů KF 07 – 23 Ostrava zúčastnil besedy s ná-
zvem „Historie filatelie a poštovních známek“ na zá-
kladní škole Generála Janka v Ostravě. Dětem jsem při-
blížil filatelii jako sběratelský obor a sbírání poštovních
známek jako vášeň, která nabízí široké spektrum
různých motivů. Děti ze 3C. se zájmem poslouchaly
můj výklad, měly spoustu věcných otázek, na které
jsem se zájmem odpovídal.

Náš klub filatelistů KF 07 – 23 v Ostravě se už delší
dobu zabýval otázkou mládežnické filatelie, proto nám
přišel vhod zájem ze strany základní školy Generála
Janka v Ostravě. Vedení školy projekt podpořilo a od
nového školního roku tu bude fungovat filatelistický
kroužek pod vedením Jiřího Kočnera a paní učitelky
Regíny Dohnalové.

Jiří Kočner, místopředseda KF 07 – 23 Ostrava
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Kongres FEPA 2023

Odešel skutečný bard mládežnické filatelie

PhDr. Miloslav Frömer, CSc. 5.8.1935 - 12.2.2023
Krátce po odchodu

Františka Dvořáčka
opustil letos v únoru
řady organizátorů mlá -
dežnické fila telie Milo-
slav Frömer. Většinu
filatelistického života
spojil s vedením mla -
dých sběratelů. Jako
kantor už od roku 1956
vedl krou žek mladých
filatelistů při základní
škole v Karlových Va -

rech. Koncem šedesátých let se stal členem zá-
padočeské komise mládeže, kterou tehdy vedl Lumír
Brendl. Od roku 1968 byl místopředsedou celostátní
komise, kde zastával i funkce metodika a předsedy
jurymanské komise. 

Jeho jméno najdeme pod řadou zásadních do-
kumentů z té doby. Hlavně se ale aktivně účastnil
většiny akcí mladých filatelistů. Po řadu let jsme se s
ním mohli setkat na národních kolech filatelistické
olympiády, které připravoval po stránce teoretické i
praktické. Pokud byla olympiáda součástí kongresů
mladých filatelistů, nemohl také chybět. Hlavně v
sedmdesátých letech byl součástí jury většiny výstav
mladých filatelistů. Spo lečně s Kristianem Tesaříkem
patřili k jurymanům nejčastěji hodnotícím mládežnic ké
exponáty, dalšími byli hlavně Jan Trnka, Mirek Kučera,
Míla Kalabza, Jarda Maleček a samozřejmě také
František Dvořáček. V té době byla spousta takových
výstav, takže všichni měli práce opravdu dost.

Přibližně před čtyřiceti lety jsem se poprvé s Mílou se-
tkal, nejprve jako s jurymanem, který byl u mých
jurymanských začátků, a později také jako s člověkem

a nebojím se říct kamarádem. Míla filatelista byl od -
borník na svém místě. Jako pedagog rozuměl dětské
duši a byl schopen a ochoten mladým sběratelům
svoje vědomosti předávat. A nejenom jim, ale všem,
kdo chtěli poslouchat a vnímat. Jako člověk byl přímý
a zásadový, za svými názory vždy stál a byl je schopen
vysvětlit. Pro své postoje se ale stal člověkem, který ne-
vyhovoval představám o socialis tickém učiteli a musel
školství opustit. Obdobně nebyl „politicky spolehlivý“
i pro tehdejší vedení SČSF, proto v jeho rámci nemohl
plně rozvinout svoje filatelistické, jazykové i odborné
znalosti. Z učitele se stal dělník - pekař, patnáct let
pracoval v Pražských pekárnách a mlýnech.

Jako filatelista nemohl být po odchodu Kristiana
Tesaříka zvolen předsedou komise mládeže. Přesto se
mu ale podařil husarský kousek. Jako předsedu
komise mládeže doporučil Zdeňka Veselého a dál ji z
pozice místopředsedy prakticky vedl sám. To vydrželo
až do roku 1992, kdy se předsedou komise mládeže
stal Zdeněk Töpfer. Míla ale dál pracoval v komisi až do
vysokého věku a pomáhal v organizaci mládežnických
akcí. Po sametové revoluci se mohl vrátit k pedago -
gické práci. Učil na soukromé střední škole a díky
svým postojům pracoval řadu let i na ministerstvu škol-
ství. Již prosinci 1989 byl jedním z hlavních iniciátorů
vzniku svazu rehabilitovaných učitelů. V roce 2012 mu
ministr školství udělil Medaili I. stupně.

I přes zdravotní problémy, se kterými se léta potýkal,
zůstal filatelii, která nebyla pro něj koníčkem ale ko -
něm, věrný do konce svého života. Lidi kolem sebe za-
rmoutil pouze jednou, když odešel na věčnost. Ti, co
ho znali, ponesou ale jeho odkaz dál. Odkaz hlubo -
kého lidství, které šířil kolem sebe a předával ná-
sledovníkům. Za to všechno si zaslouží velké po-
děkování. Jsem Mílo rád, že jsem měl to štěstí a mohl
jít řadu filatelistických let společně s Tebou.

Václav Špatný

Federace evropských filatelistických svazů FEPA
pořádá svůj letošní kongres v italském Tarvisiu, kde
bude ve dnech 21. – 24. září probíhat v tamní Sportovní
hale XXVI. výstava ALPE ADRIA TARVISIO 2023. Kon-
gres se uskuteční v sobotu 23. září. Svaz českých
filatelistů na něm bude zastupovat člen předsednictva
Svazu Jiří Kraus, jehož nominaci schválili členové toho
orgánu jednomyslně. Kongresy FEPA se konají každo -
ročně od roku 1989, kdy delegáty hostila bulharská
Sofia. U nás se konal už třikrát: v roce 2005 v Brně,
2018 v Praze a 2022 v Liberci.

Současný prezident FEPA Bill Hedley v popisu priorit
pro období 2022-2023 uvádí: „Zlepšovat dosavadní
programy, inovace a osvědčené metody, podporovat
sdílení informací, zaštiťovat výstavy a hledat nové
možnosti spolupráce mezi členskými svazy. Odměňovat
úspěšné organizace i jednotlivce; z časopisu FEPA
NEWS vytvořit list, reprezentující evropskou filatelii.“ Je
sympatické, že vedle úspěchů FEPA se nevyhýbá ani
problémům, které dnešek do filatelie objektivně vnáší.

Cituji: „ Existují také negativní trendy: Filatelie nemá pří-
znivý obecný obraz na veřejnosti, založený hlavně na
špatné informovanosti. Mnoho filatelistických organi -
zací, spojených s FEPA, uvádí, že členství ve společ -
nos tech klesá, průměrný věk členů klubů se zvyšuje. Je
stále obtížnější najít dobrovolníky pro provádění ne-
zbytných úkolů. Přichází méně nových vystavovatelů.
Účast na akcích klesá. Prodejci odcházejí do důchodu.
Organizace se zmenšuje.“

Vedle těchto neradostných faktorů však předkládá
řadu povzbudivých výsledků a trendů: 

„Silný filatelistický trh. Rozšíření využití digitální tech -
nologie. Prosperující filatelistický výzkum a publikace.
Neustálé zlepšování ve filatelistickém vystavování.
Rozšíření filatelie o nové obory. Uznání filatelie jako
sou části kulturního dědictví.“ Má tedy evropský kon-
gres v Tarvisiu o čem jednat. Ještě poznámka na závěr
- náš delegát Jiří Kraus se zúčastní tohoto evropského
jednání na vlastní náklady.

Josef Šolc
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V polovině loňského října proběhla v Liberci evrop-
ská filatelistická výstava LIBEREC 2022, pořádaná
pod patronátem FEPA a s uznáním FIP. V souladu s
jejich předpisy byl jejím pořadatelem Svaz českých
filatelistů, organizačně ji kompletně zajistil klub filate -
listů 04-01 Liberec.

Po filatelistické stránce se výstava podařila na vý-
bornou. O kvalitě představených exponátů svědčí i
vysoký počet zlatých a velkých zlatých medailí, které
mezinárodní jury udělila. K velkému zájmu přispěl i jistý
hlad po vystavování, v důsledku dvouleté koronavirové
pauzy. Z tohoto pohledu se termín výstavy strefil do
ideálního období.

Tři čeští vystavovatelé získali ve svých soutěžních
třídách velkou zlatou medaili (Mádl, Kirke a Malovík) a
11 vybojovalo zlatou medaili. Jde o stvrzení známé
skutečnosti, že s našimi vystavovateli se musí na mezi-
národních výstavách počítat. Potvrdilo se, že nezáleží
na velikosti země a počtu členů filatelistického svazu,
ale především na schopnostech, možnostech a práci
každého konkrétního vystavovatele. Příslibem pro
budoucnost je, že dva nejlepší exponáty ve třídě
mládeže (zlatá medaile – Zábojník a velká pozlacená
– Zikmund) byly z České republiky.

Lví podíl na úspěchu výstavy mají samozřejmě
liberečtí kolegové, jejichž nasazení při její přípravě a
průběhu bylo obdivuhodné – takovým přístupem by-
chom se do budoucna měli inspirovat. Samozřejmě ni-
kdo z nás – tedy ani organizační výbor liberecké vý-
stavy – není v oboru výstavnictví profesionálem, je

tedy dobré připomenout i to, co příště můžeme zlepšit.
Kladem výstavy bylo, že (stejně jako u Světové vý-

stavy PRAGA 2018) byli v Liberci jurymani, národní
komisaři, řada vystavovatelů a hostů ubytováni v
objektu, v němž probíhala výstava. Méně šťastné bylo
rozmístění jejích jednotlivých částí. Babylon je velmi
rozlehlý a řada návštěvníků, ale i jurymanů a národních
komisařů bloudila, a ne vždy došli tam, kam chtěli. Na
tento detail je třeba při budoucích výstavách dbát, a
pokud nastane obdobná situace, je třeba zajistit po-
drobnější směrovky a informační tabule.

Důležitá je i formální stránka věci. Pokud je očekáván
příjezd prezidenta FEPA a FIP, měl by je přivítat před -
seda SČF jako zástupce pořádajícího svazu, stejně
jako předsedy filatelistických svazů okolních států. Na
palmáre by u první řady stolů měl být zajištěn zasedací
pořádek – označen stůl pro prezidenty FIP a FEPA,
předsedu SČF a předsedu organizačního výboru vý-
stavy a jejich doprovod. Další by měl být pro vedoucí
představitele zahraničních filatelistických svazů, další
pro představitele kraje, města a hlavních sponzorů,
další stoly pro členy jury a národní komisaře, atd. Nej-
vyšší představitelé FEPA, FIP, SČF, kraje a města měli
být při zahájení palmáre jmenovitě uvítáni, což se v
Liberci nestalo. Na tyto věci si proto musíme dát na
příštích akcích pozor.

Návštěvníci i vystavovatelé odjížděli z liberecké vý-
stavy spokojeni – a to je hlavní. Obětavosti a vytrvalosti
jejích organizátorů je proto třeba vzdát dík!

Julius Cacka, předseda SČF

Ohlédnutí za libereckou výstavou

Olympijské kruhy v novém tisíciletí
Řada poštovních známek se nám snaží připomínat

významné události a výročí – a je tomu tak i u sportov -
ních událostí. Nejvýznamnější z nich je bezesporu
olympiáda. Olympijské kruhy jsme mohli vídat na
poštovních známkách Československa i České repu-
bliky. Co se tedy změnilo, že už nevycházejí známky s
motivem olympijských kruhů? Dalo by se konstatovat,
že se především změnil pohled sportovních svazů na
sport obecně. Většina dříve amatérských sportů se
stále častěji profesionalizuje. Tato profesionalizace s
sebou přináší vyšší nároky nejen na sportovce, ale i na
jejich zabezpečení, především finanční. Je dnes při-
rozené, že sportovní svazy nabízejí reklamní plochy na
dresech sportovců. Nikoho nepřekvapí, když sportovec
představuje svůj parfém či pózuje pro módní značku.
Tento fenomén se přenesl i do dříve ryze sportovních
olympijských her. Olympijské výbory jednotlivých států
provozují činnost mimo jiné ze sponzorských darů
komerčních společností. Pro bližší přiblížení hodnoty
tohoto komerčního odvětví uveďme částku vyčíslenou
už v roce 2012. Tehdy se uváděla „hodnota olympij-

ských kruhů“ ve výši 47,6 miliardy dolarů (= téměř
bilion korun!). V kontextu toho se může zdát až ne-
uvěřitelné, že ještě po roce 2000 mohla být vydána v
České republice známka s pěti kruhy. 

Situace na trhu je ovšem pro poštovní známky v
tomto ohledu velmi nepříznivá. Hodnota této symboliky
totiž stále roste. Poštovní známka nese ve své
nominální hodnotě cenu služby, což značně kom-
plikuje prostor pro obchodní vyjednávání. Specifikem
olympijského marketingu jsou i jeho periody. Období
jsou jasně vymezena a po určitém čase zaplacenou
licenci na využití chráněných prvků už nelze použít.
Poštovní známky tak po určité době nelze prodávat a
k nákladovosti licence se přičítá další negativní zátěž. 

I když si známková tvorba České pošty váží tradice,
kterou si olympijská známka ve své historii vybudovala,
cena za využití olympijské symboliky je už tak vysoká,
že prostě není možné (tak jako u jiných významných
sportovních událostí) na olympijské licence dosáhnout.

Martin Holý,
oddělení známkové tvorby České pošty


